

Dr. Bert G. Fragner – Bibliography

February 2019

Publications

- 1971 [translation from English]: Basil GRAY: *An Album of Miniatures and Illuminations from the Baysonghor Manuscript of the Shahname of Ferdowsi completed in 833 A.H./A.D. 1430 and preserved in the Imperial Library Tehran (special edition)*, Teheran 1971; German text: pp. 47-59 (introduction), 64-106 (comments).
„Ein Autograph des Mongolenwesirs Rašīd ad-Dīn Faẓlallāh“, in: *Festgabe deutscher Orientalisten*, ed. Wilhelm EILERS, Stuttgart 1971, pp. 35-46.
- 1972 *Geschichte der Stadt Hamadān und ihrer Umgebung in den ersten sechs Jahrhunderten nach der Hiġra (Dissertationen der Universität Wien 89)*, Wien 1972 (211 pp.). Ph.D. Thesis [History of Hamadan during the first six Hijrī centuries]
- 1974 „Der Schah im Schriftverkehr mit dem Abendland“, in: *Zeitschrift der Deutschen Morgenländischen Gesellschaft, Supplement II: XVIII. Deutscher Orientalistentag 1972 in Lübeck. Vorträge*, Wiesbaden 1974, pp. 132-141.
Contributions „Ak Koyunlu“, „Kara Koyunlu“, „Safawiden“, „Kadscharen“ und „Inscha“ to: *Lexikon der Islamischen Welt*, edd. K. KREISER, W. DIEM and H. G. MAJER, Stuttgart 1974.
- 1975 „Ardabīl zwischen Sultan und Schah. Zehn Urkunden Schah Ṭahmāsp II.“, in: *Turcica* (Paris) 6 (1975), pp. 177-225.
„Das Ardabiler Heiligtum in den Urkunden“, in: *Wiener Zeitschrift für die Kunde des Morgenlandes* 67 (1975), pp. 169-215.
„Kātib (in Post-Mongol Iran)“, in: *The Encyclopaedia of Islam*, Leiden - London 1960 ff. (2nd ed.), vol. IV, pp. 757-758.
- 1978 „Taqārob-e a‘rāb ba-moḥīṭ -e īrānī dar doure-ye xolafā-ye ‘Abbāsī“ [Die Integration von Arabern in iranischer Umwelt zur Abbasidenzeit; persisch], in: *Barrasīhā-ye tārīxī* (Teheran) 13 (1357 š./August-September 1978), Nr. 3, pp. 115-128.

- 1979 *Persische Memoirenliteratur als Quelle zur neueren Geschichte Irans (Freiburger Islamstudien 7)*, Wiesbaden 1979 (202 pp.), „Habilitation“-Thesis [Persian memoir-writing as a source for early modern Iranian history]. A Persian translation has been published in Tehran.
- „Sowjetmacht und Islam. Die Revolution von Buchara“, in: *Die islamische Welt zwischen Mittelalter und Neuzeit. Festschrift für Hans Robert ROEMER zum 65. Geburtstag*, edd. Ulrich HAARMANN and Peter BACHMANN (Beiruter Texte und Studien 22), Beirut - Wiesbaden 1979, pp. 146-166.
- [translation from Persian] Iraj AFSHAR (Teheran): „Neuere Archivstudien in Iran. Übersicht und Bibliographie“, in: Ulrich HAARMANN und Peter BACHMANN (Hgg.), *Die Welt zwischen Mittelalter und Neuzeit. Festschrift für Hans Robert ROEMER zum 65. Geburtstag (Beiruter Texte und Studien 22)*. Beirut - Wiesbaden 1979, pp. 20-34.
- 1980 *Repertorium persischer Herrscherurkunden. Publierte Originalurkunden bis 1848 (Islamkundliche Materialien 4)*, Freiburg 1980, 389 pp. [Repertory of published Persian royal documents]
- 1982 “‘Abbāsī”, in: *Encyclopaedia Iranica*, ed. Ehsan YARSHATER vol. 1/Fasc. 1, London 1982, pp. 86 (together with P. AVERY und J. B. SIMMONS).
- „Der Rentenkapitalismus als islamwissenschaftliche Forschungsaufgabe“, in: *ZDMG Supplement V, XXI. Deutscher Orientalistentag – Ausgewählte Vorträge*, Wiesbaden 1982, pp. 168-175.
- „Nachruf auf Professor Felix Tauer“, in: *Der Islam* 59 (1982), pp. 4f.seq.
- 1983 „Von den Staatstheologen zum Theologenstaat: Religiöse Führung und historischer Wandel im schiitischen Persien“, in *WZKM* 75 (1983), pp. 73-98.
- “Rent-Capitalism in the Light of the Economic History of Islamic Iran”, in: Walter DOSTAL (ed), *On Social Evolution - Contributions to Anthropological Concepts (Wiener Beiträge zur Ethnologie und Anthropologie 1)*, Wien 1984, pp. 205-227.
- 1984 “Tahqiqāt-e ġoġrāfiyāī marbūṭ ba Īrān az dānešgāh-e Mārbūrg” [Geographical studies concerning Iran at the university of Marburg], in: *Āyandeh* 10/1 (1984), pp. 205-227.
- „Iranische Kochbücher und Kulturgeschichte“, in: *Badische Zeitung February 1984* (column: „Forschungen in Freiburg“).
- „Zur Erforschung der kulinarischen Kultur Irans“, in: *Die Welt des Islams* 23-24 (1984), pp. 320-360.
- 1985 “Research in Iranian History”, in: Gherardo GNOLI (ed.), *The First European Colloquium of Iranology, Rome, June 18th-20th, 1983, Societas Iranologica Europaea - Istituto Italiano per il Medio ed Estremo Oriente (Orientalia Romana 6)*, Rom 1985, pp. 93-107.
- 1986 “Social and Internal Economic Affairs (from the Mid-14th Century to the End of the Safavid Period)”, in: Peter JACKSON und Laurence LOCKHART (edd.), *The Cambridge History of Iran. Volume 6. The Timurid and Safavid Periods*, Cambridge 1986, pp. 491-567.
- „Rosenzweig von Schwannau, Vinzenz“, in: *Österreichisches Biographisches Lexikon* (ed. by the Austrian Academy of Sciences), fasc. 43, Vienna 1986.

- 1987 „Āšpazī“, in: *Encyclopaedia Iranica*, vol. 2/fasc. 8, London-New York 1987, pp. 788-790.
- „Bericht über das 20. Jahrestreffen der Middle East Studies Association of North America (MESA), 20-23. November in Boston“, in: *ORIENT - Zeitschrift des Deutschen Orient-Instituts* 28/1 (1987), pp.15 f.
- „Das sowjetische Zentralasien in der westlichen Forschung: Literaturbericht und Forschungsstand“, in: Jochen BLASCHKE (ed.), *Jahrbuch zur Geschichte und Gesellschaft des Vorderen und Mittleren Orients* 1985/86, Berlin 1987, pp. 283-313.
- „Iranian Studies in German-speaking countries: Federal Republic of Germany, German Democratic Republic, Austria, and Switzerland“, in: *Iranian Studies* 20 (1987) nr. 2-4, pp. 53-98.
- 1988 „Iranistische und Iran-bezogene Studien in der Bundesrepublik Deutschland und West-Berlin“, in: *Guide to Iranian Studies in Europe - Part One: Institutions and Teaching Programmes in Twelve Countries of Western Europe - published by the Board of Societas Iranologica Europaea*. Leiden 1988, pp. 15-33.
- „Die Demontage eines Europäers in Iran: ein Aufsatz von Jalāl Āl-e Ahmad“, in: *Die Welt des Islams* 28 (1988) = *Festschrift for Fritz STEPPAT*, pp. 187-209.
- 1989 „Probleme der Nationswerdung der Usbeken und Tadschiken“, in: Andreas KAPPELER, G. SIMON, G. BRUNNER (edd.), *Die Muslime in der Sowjetunion und in Jugoslawien – Identität, Politik, Widerstand*, Köln 1989, pp. 19-34.
- „Historische Wurzeln neuzeitlicher iranischer Identität: zur Geschichte des politischen Begriffs ‚Iran‘ im späten Mittelalter und in der Neuzeit“, in: Maria MACUCH, Christa MÜLLER-KESSLER, Bert G. FRAGNER (edd.), *Studia Semitica necnon Iranica Rudolpho MACUCH septuagenario ab amicis et discipulis dedicata*, Wiesbaden 1989, S. 79-100. Kurzfassung in Gherardo GNOLI und Antonio PANAINO (edd.), *Proceedings of the first European Conference of Iranian Studies, Part 2*, Rom 1990, pp. 365-376.
- „Aktuelle Fragen der historischen Erforschung der spätmittelalterlichen und neuzeitlichen islamischen Welt“, in: *Deutsche Historie und die Geschichte der Ökumene* (ed. Jochen MARTIN) = *Saeculum* 40/1989, fasc. 2, pp. 161-165.
- 1990 „Caravans“, in: *Encyclopaedia Iranica* vol. IV, London-New York 1990, pp. 795-798.
- „Vorbemerkung“ zu Heinz-Georg MIGEOD, *Die persische Gesellschaft unter Nasiru‘d-Din Šah (1484-1896)*, (Islamkundliche Untersuchungen vol. 139), Berlin 1990, pp. VIII-XIII.
- „Die Sowjetrepublik Tadschikistan - ein Forschungsschwerpunkt der Bamberger Iranistik“, in: *Forschungsforum - Berichte aus der Otto-Friedrich-Universität Bamberg*, 2 (1990), p. 8.
- „Iranische Kultur, Geschichte und Sprachen in islamischer Zeit vom Mittelalter bis zur Gegenwart: ein Forschungsbericht aus den deutschsprachigen Ländern (Deutschland, Österreich, Schweiz)“, in: *Forschungsforum - Berichte der Otto-Friedrich-Universität Bamberg*, 2 (1990), pp. 101-116.
- 1991 „Die ‚Wiederentdeckung‘ des Persischen in Mittelasien: Sprachpolitik und Sprachentwicklung in der Sowjetrepublik Tadschikistan in den Achtziger Jahren“, in: Udo TWORUSCHKA (ed.), *Gottes ist der Orient, Gottes ist der Okzident. Festschrift für Abdoljavad FALATURI zum 65. Geburtstag*, Köln-Wien 1991, pp. 249-261.

- 1992 „Ein Privilegium aus Golkonda für die Niederländische Ostindische Kompanie“, in: Christa FRAGNER und Klaus SCHWARZ (edd.): *Festgabe an Josef MATUZ Osmanistik - Turkologie - Diplomatiek* (Islamkundliche Untersuchungen vol. 150), Berlin 1992, pp. 57-76.
- „Tadschikistans Probleme sind Armut und Nationalismus“, in: *Der Überblick* 2/92 (Juni 1992), pp. 26-30.
- 1993 „Tradition, Legitimität und Abgrenzung: formale Symbolaussagen persischsprachiger Herrscherurkunden“, in: Walter SLAJE und Christian ZINKO (edd.), *Akten des Melzer-Symposiums 1991. Veranstatet aus Anlaß der Hundertjahrfeier indo-iranistischer Forschung in Graz (13.-14. November 1991)*, Graz 1993, pp. 84-113.
- „Iran, Zentralasien und die Seidenstraße - universalgeschichtliche Überlegungen“, in: *Spektrum Iran* 1993 (vol. 6, fasc. 4), pp. 34-62.
- „Central Asian aspects of pre-modern Iranian history (14th to 19th century)“, in: *Central Asian Survey* 1993 (vol. 12, fasc. 4), pp. 465-471.
- 1994 „Freitag in Teheran: Iranisches Wochenende“, in: Jürgen P. RINDERSPACHER, Dietrich HENCKEL, Beate HOLLBACH (edd.), *Die Welt am Wochenende. Entwicklungsperspektiven der Wochenruhetage - ein interkultureller Vergleich*, Bochum 1994, pp. 168-181.
- „Brot, Hunger und Demokratie: Hamadan im Jahr 1906“, in: *Spektrum Iran* 1994 (vol. 7, fasc. 2), pp. 6-25.
- „From the Caucasus to the Roof of the World: a culinary adventure“, in: Sami ZUBAIDA & Richard TAPPER (edd.), *Culinary Cultures of the Middle East*, London - New York 1994, pp. 49-62.
- „Social Reality and Culinary Fiction: the perspective of cookbooks from Iran and Central Asia“, in: Sami ZUBAIDA & Richard TAPPER (edd.), *Culinary Cultures of the Middle East*, London - New York 1994, pp. 63-72.
- „The Nationalization of the Uzbeks and the Tajiks“, in: Andreas KAPPELER, Gerhard SIMON & Georg BRUNNER, sowie Edward ALLWORTH (edd.), *Muslim Communities Reemerge. Historical Perspectives on Nationality, Politics, and Opposition in the Former Soviet Union and Yugoslavia*, Durham & London 1994, pp. 13-32 (s. also no. 27).
- 1995 Bert G. FRAGNER, Christa FRAGNER, Roxane HAAG-HIGUCHI, Gherardo GNOLI, Mauro MAGGI, Paola ORSATTI (edd.): *Proceedings of the Second European Conference of Iranian Studies held in Bamberg, 30th September to 4th October 1991 by the Societas Iranologica Europaea*, Rom 1995.
- „Glasnost‘ in einem fernen Land: die tadschikische Literaturzeitschrift Adabijot va San'at als Meinungsforum“, in: Christoph HERZOG, Raoul MOTIKA, Anja PISTOR-HATAM (edd.), *Presse und Öffentlichkeit im Nahen Osten*, Heidelberg 1995, pp. 45-57.
- 1997 „Economy VII: From the Safavids through the Zands“, in: *Encyclopaedia Iranica*, ed. Ehsan YARSHATER, vol. VIII, Costa Mesa Cal. 1997, pp. 133-138.

- „Vom Reisen in besseren Zeiten: Robert Byron's 'The Road to Oxiana'“, in: Christoph BODE (ed.), *West meets East. Klassiker der britischen Orient-Reiseliteratur*, Heidelberg 1997, pp. 167-183
- „Iran under Ilkhanid rule in a world history perspective“, in: Denise Aigle (ed.), *L'Iran face à la domination mongole (Bibliothèque iranienne 45)*, Teheran 1997, pp. 123-131.
- 1998 „Tadjik. Historical developments of the term from Timurid times onwards“, in: *The Encyclopaedia of Islam - New Edition, vol. X*, Leiden 1998, pp. 63-64.
- 1999 *Die „Persophonie“: Regionalität, Identität und Sprachkontakt in der Geschichte Asiens* (ANOR 5), Halle – Berlin 1999. [“Persophonia” – regionalism, identity, and language contacts in the history of Asia”]. 2nd edition: ed. by Homayoun ALAM. Nordhausen: Verlag Traugott Bautz 2015. Persian translation: *Fārsī-zabānī – qalamrou, hovīyyat va rābeṭe-ye zabānī dar tārīx-e Āsyā*. Translated by Sa' id Fīruzābādī. Tehrān: Šerkat-e entešārāt-e `elmī va farhangī 1394 h. s./2015-16. Russian Translation: *'Persofonija' – Regionalnost', identitetnost', jazykovyje', kontakty v istorii Azii*. Translated by E. N. Sagetdinova, Moscow: Mardjani Foundation 2018.
- „Farmān“, in: *Encyclopaedia Iranica*, ed. Ehsan YARSHATER, vol. IX, New York 1999, pp. 282-295.
- „Vom iranischen Sozialrebell zum sowjetischen Stalinpreisträger. Eine multiple Biographie“, in: *SGMOIK/SSMOCI-bulletin - rencontres littéraires/Literaturen im Kontakt*, Nr. 8, May 1999, pp. 4-10.
- „Zwischen historischer Tradition und sowjetischer Sprachpolitik: Anmerkungen zur Entwicklung des modernen Tadschikischen“, in: *Spektrum Iran - Zeitschrift für Islamisch-Iranische Kultur*, 12/1 (1999), pp. 5-46.
- 2000 „Soviet nationalism“, in: Willem VAN SCHENDEL & Erik. J. ZÜRCHER (edd.): *Identity Politics in Central Asia and the Muslim World (Library of International Relations 13)*, London 2000, pp. 13-33.
- 2001 „Germany - Iranian Studies in German: Islamic Period“, in: Ehsan YARSHATER (ed.), *Encyclopaedia Iranica volume X, fascicle 5*. New York 2001, pp. 543-555.
- „Wem gehört die Stadt? Raumkonzepte in einer Chronik der Seldschukenzeit“, in: Roxane HAAG-HIGUCHI & SZYSKA, Christian (edd.): *Erzählter Raum in Literaturen der islamischen Welt / Narrated Space in the Literature of the Islamic World*, Wiesbaden 2001, pp. 95-111.
- „Die deutschen Orientalisten im 20. Jahrhundert und der Zeitgeist“, in: Herrmann Joseph HIERY (ed.): *Der Zeitgeist und die Historie*, Dettelbach 2001, pp. 36-51.
- „Oriental Studies, Middle Eastern and Islamic Studies in Germany: An Overview“, i.e.: *Islamic Studies - Working Paper Series No. 24*. Tokyo: Islamic Area Studies Project 2001, 12 pages.
- „The Concept of Regionalism in Historical Research on Central Asia and Iran (A Macro-Historical Interpretation)“, in: Devin Deweese (ed.): *Studies on Central Asian History in Honor of Yuri Bregel*. Bloomington/Indiana 2001, S. 341-354.
- „Der Westen und die Weltgeschichte“, in: *Süddeutsche Zeitung Nr. 242* (Saturday/Sunday 20th/21st October 2001), pp. 17.

- 2002 „World War I as a turning point in Iranian history“, in: Oliver Bast (edd.): *La Perse et la Grande Guerre (Bibliothèque Iranienne 52)*, Teheran 2002, pp. 443-447.
- „Kulturkontakt und Kulturtransfer entlang der Seidenstraße. Ein Langzeitphänomen in der eurasiatischen Geschichte“, in: Massimo Malvetti, Prosper Schroeder & Roland Simon-Schaefer (edd.): *Ières Rencontres del'IST*. Luxembourg 2002, pp. 103-134.
- „Der Islam in Zentralasien: viel mehr als eine Religion“, in: Andrea Strasser, Siegfried Haas, Gerhard Mangott und Valeria Heuberger (edd.): *Zentralasien und Islam – Central Asia and Islam*. Hamburg 2002, pp. 21-29.
- „Große Spieler und Kalte Krieger: Von der Wahrnehmung Mittelasiens im Wandel der Zeit“, in: Rainer Brunner, Monika Gronke, Jens-Peter Laut und Ulrich Rebstock (edd.): *Islamstudien ohne Ende. Festschrift für Werner Ende zum 65. Geburtstag (Abhandlungen für die Kunde des Morgenlandes 65.1)*. Würzburg 2002, pp. 79-86.
- 2003 „Jede Fremde ist anders: von der Vielfalt islamischer Kulturen“, in: Bert Fragner, Heiner Geißler, Daniel Krochmalnik, Rotraut Wielandt (edd.): *Religiöses Bekenntnis und politisches Interesse (Bamberger Hegelwoche 2002)*. Bamberg: Universitäts-Verlag 2003, pp. 15-34.
- „Mīr ‘Alī Shēr Navā’ī: The ‘Judgement’ reconsidered“, in: Éva M. Jeremiás (ed.): *Irano-Turkic Cultural Contacts in the 11th-17th Centuries*. Piliscsaba: The Avicenna Institute of Middle Eastern Studies [2002] 2003, pp. 53-66.
- 2004 „Von der Garküche zum Gourmettempel? Die Entstehung moderner Gastronomie in Iran“, in: *Edition Vincent Klink – Campus culinaire Nr. 1*, Stuttgart: Edition Vincent Klink 2004, pp. 37-43.
- „Interview“, in: *Eurasian Studies*, 3/1, 2004, pp. 129-134.
- 2005 „Mongolisches Erbe unter den Strenggläubigen: Die Karriere des unislamischen Gewohnheitsrechts in den nachmittelalterlichen Staaten im iranischen Hochland“, in: Michael Kemper, Maurus Reinkowski (edd.): *Rechtspluralismus in der Islamischen Welt. Gewohnheitsrecht zwischen Staat und Gesellschaft* (Studien zur Geschichte und Kultur des islamischen Orients. Beihefte zur Zeitschrift „Der Islam“, hg. von Lawrence I. Conrad, Band 16), Berlin – New York: Walter de Gruyter 2005, pp. 143-151.
- „Traces of Modernisation and Westernisation: Some Comparative Considerations concerning Late Bukharan Chronicles“, in: Todd Lawson (ed): *Reason and Inspiration in Islam. Theology, Philosophy and Mysticism in Muslim Thought. Essays in Honour of Hermann Landoldt*, London – New York: I.B. Tauris & The Institute of Ismaili Studies 2005, pp. 542-558.
- „Ġahān-e īrānī va- ġaryān-e īrān- šināsī dar goftogū bā Bert Ġorġ Frāġner“, in: *Ketāb-e Māh – Tārīkh va-Joġhrāfyā 94-95* (8, nr. 10/11, summer 1384 h. sh.), [English subtitle: „The Iranian World and the Iranian Studies, a dialogue with Professor Bert Georg Fragner“, in: *Ketab-e Mah, History & Geography 94-95* (8, Nr. 10/11, summer 2005)]. pp. 4-21.
- 2006 „Iranistik in Europa – gestern, heute und morgen“, in: H. Eichner, B. G. Fragner et al. (ed.): *Iranistik in Europa – gestern, heute und morgen* (Österr. Akademie der Wissenschaften, Phil.-hist. Klasse, Sitzungsberichte, 739. Band: Veröffentlichungen zur Iranistik Nr. 34). Wien: Verlag der ÖAW 2006, pp. 7-25.

„Wo der Reis fliegt“, in: Der Standard „RONDO“, 14th April, 2006 (Nr. 365).

Bert FRAGNER, Andreas KAPPELER (Hg.): *Zentralasien, 13. bis 20. Jahrhundert. Geschichte und Gesellschaft*. Wien: Edition Weltregionen, Promedia-Verlag 2006 (227 Seiten).

„Zentralasien – Begriff und historischer Raum“, in: Bert Fragner / Andreas Kappeler (edd.): *Zentralasien, 13. bis 20. Jahrhundert. Geschichte und Gesellschaft*. Wien: Edition Weltregionen, Promedia-Verlag 2006, pp. 11-31.

„Iranisch-islamische Kulturen Zentralasiens“, in: Bert Fragner / Andreas Kappeler (edd.): *Zentralasien, 13. bis 20. Jahrhundert. Geschichte und Gesellschaft*. Wien: Edition Weltregionen, Promedia-Verlag 2006, pp. 81-101.

„Die Mongolen und ihr Imperium“, in: Bert Fragner / Andreas Kappeler (edd.): *Zentralasien, 13. bis 20. Jahrhundert. Geschichte und Gesellschaft*. Wien: Edition Weltregionen, Promedia-Verlag 2006, pp. 103-119.

„Das Persische als Hegemonialsprache in der islamischen Geschichte: Überlegungen zur Definition eines innerislamischen Kulturraums“, in: Lars Johanson / Christiane Bulut (edd.): *Turkic-Iranian Contact Areas. Historical and Linguistic Aspects* (Turcologica Band 62). Wiesbaden: Harrassowitz 2006, pp. 39-38.

„Ilkhanid Rule and Its Contribution to Iranian Political Culture“, in: Linda Komaroff (ed.): *Beyond the Legacy of Genghis Khan* (Islamic History and Civilization Volume 64). Leiden – Boston: Brill 2006, pp. 68-80.

„Islam und Europa – Stereotypen, Vorurteile und Feindbilder über Jahrhunderte“, in: Sir Peter Ustinov Institut (ed.): *Der Westen und die Islamische Welt. Fakten und Vorurteile* (Studienreihe Konfliktforschung Band 19). Wien: Braumüller 2006, pp. 21-31.

2007 „Hochkulturen und Steppenreiche. Der Kulturraum Zentralasien“, in: *Osteuropa* 57 (8-9), August-September 2007 (8-9): *Machtmosaik Zentralasien – Traditionen, Restriktionen, Aspirationen*. pp. 27-52.

2008 „Die ‚Khanate‘: Eine zentralasiatische Kulturlandschaft vom 15. bis zum 19. Jahrhundert“ in: *Zeitschrift für Weltgeschichte* 9.1, 2008, pp. 33-75.

„Iranistik zwischen brennender Aktualität und exotischer Abseitigkeit – Gedanken zur Positionierung eines ‚kleinen‘ orientalistischen Faches“, in: Abbas POYA und Maurus REINKOWSKI (ed.): *Das Unbehagen in der Islamwissenschaft. Ein klassisches Fach im Scheinwerferlicht der Politik und der Medien*. Bielefeld: transcript Verlag 2008, pp. 105-117.

2009 Bert G. Fragner: „Gebrauch und Missbrauch des Mittelalters in modernen Staaten des iranischen Kulturraums“. In: János M. Bak, Jörg Jarnut, Pierre Monet und Bernd Schneidmüller (edd.): *Gebrauch und Missbrauch des Mittelalters, 19.-21. Jahrhundert / Uses and Abuses of the Middle Ages: 19th-21st Century / Usages et Mésusages du Moyen Age du XIXe au XXIe siècle*, München: Wilhelm Fink 2009, pp. 71-79.

2010 Bert G. Fragner: „Iranian Identities“. In: Carlo G. Cereti (Hrsg.): *Iranian Identity in the Course of History* (Proceedings of the Conference Held in Rome, 21-24 September 2005). Roma: Istituto Italiano per l’Africa e l’Oriente 2010, pp. 109-118.

- Bert G. Fragner: „Der Orient in der Pupille des Westens – Der Fall Hammer-Purgstall“. In: Anke Bentzin, Henner Fürtig, Thomas Krüppner, Riem Spielhaus (edd.): *Zwischen Orient und Okzident – Studien zur Mobilität von Wissen, Konzepten und Praktiken. Festschrift für Peter Heine*. Freiburg i. Br.: Herder 2010, pp. 28-38.
- 2011 Bert G. Fragner: *Selected Writing, Part 1 and 2* (ed. by Antonio Panaino and Velizar Sadovski), Milano: Mimesis Edizioni 2011.
- 2012 „Individuality and self in nineteenth century Iran“, in: Éva M. Jeremiás (ed.): *At the Gate of Modernism: Qajar Iran in nineteenth century*, Piliscaba: The Avicenna Institute 2012, pp. 31-42.
- „The Safavid Empire in Sixteenth- and Seventeenth- Century. Political and Strategic Balance of Power within the World-System“, in: Edmund Herzig and Willem Floor (edd.): *Iran and the World in the Safavid Age*. London: A. B. Tauris 2012, pp. 17-29.
- 2013 „Gelehrtes ‘Networking’ in Zeiten des Kalten Krieges“, in: Pál Fodor, Gyula Mayer, Martina Monotori, Kornél Szovák, László Takács (edd.): *More modoque. Die Wurzeln der europäischen Kultur und deren Rezeption in Orient und Okzident*. Budapest: Forschungszentrum für Humanwissenschaften der Ungarischen Akademie der Wissenschaften 2013, pp. 435-452.
- 2014 „Drinking wine under the Reign of Aryamehr“, in: Bert G. Fragner, Ralph Kauz, Florian Schwarz (edd.): *Wine Culture in Iran and Beyond*. Wien: Verlag der ÖAW 2014, pp. 251-258.
- 2015 „Persian Cookbooks, the ‘Myth’ of National Cuisine and the Process of Modernisation“, in: Anna Krasnowolska, Renata Rusek-Kowalska (edd.): *Studies in the Iranian World. Proceedings of the 7th European Conference of Iranian Studies, vol. 2: Medieval and Modern*. Kraków: Jagellonian University Press 2015, pp. 305-318.
- „Orientalismus in Abenteuererzählungen aus der frühen Sowjetunion“, in: Iván Szántó (ed.): *From Aşl to Zā‘id: Essays in Honour of Éva M. Jeremiás*, Piliscsaba 2015, pp. 59-77.
- 2016 „Wir im Orient – der Orient in uns“, in: Barbara Haider-Wilson, Maximilian Graf (edd.): *Orient & Okzident. Begegnungen und Wahrnehmungen aus fünf Jahrhunderten*, Wien: NeueWeltVerlag 2016, pp. 37-52.
- 2017 „Islamische Zivilisationen und Internationale Geschichte“, in: Barbara Haider-Wilson, William D. Godsey, Wolfgang Müller (edd.): *Internationale Geschichte in Theorie und Praxis / International History in Theory and Praxis*, Wien: Verlag der ÖAW 2017, pp. 411-432.
- „Iran: Landschaften vor dem Auge – Landschaften in der Seele“, in: Michael Kasper (ed.): *Entdeckungen der Landschaft: Raum und Kultur in Geschichte und Gegenwart* (2. Montafoner Gipfeltreffen), Wien 2017.
- 2018 Von Timur bis Islom Karimov – die seltsamen Wege der Entstehung der usbekischen Staatsnation“, in: *EOTHEN. Münchner Beiträge zur Geschichte der Islamischen Kunst und Kultur*, Band VII, 2018, pp.109-125.
- „‘Hindukusch’ ... wo die Inder zugrunde gehen“, in: Michael Kasper (ed.): *Sterben in den Bergen. Realität – Inszenierung – Verarbeitung* (3. Montafoner Gipfeltreffen), Wien 2018.

Edited Volumes and Series

Series: *Iran – Turan* (edited together with Ingeborg BALDAUF). Publisher: Dr. Ludwig Reichert Verlag, Wiesbaden.

Since 2003: Editor of the series *Veröffentlichungen zur Iranistik* (Verlag der ÖAW, Phil.-hist. Klasse, Sitzungsberichte), together with Velizar SADOVSKI, since 2010: together with Florian SCHWARZ.

Since 2003: Editor of the series *Iranische Onomastik* (Verlag der ÖAW, Phil.-hist. Klasse, Sitzungsberichte), together with Velizar SADOVSKI.

Maria MACUCH, Christa MÜLLER-KESSLER, Bert G. FRAGNER (edd.): *Studia Semitica necnon Iranica Rudolpho MACUCH septuagenario ab amicis et discipulis dedicata*, Wiesbaden 1989.

Bert G. FRAGNER, Birgitt HOFFMANN (edd.): *Bamberger Mittelasienstudien*. Konferenzakten Bamberg 15.-16. Juni 1990, Berlin 1994.

Bert FRAGNER, Heiner GEISSLER, Daniel KROCHMALNIK, Rotraud WIELANDT (edd.): *Religiöses Bekenntnis und politisches Interesse*. Bamberg: Universitätsverlag 2003.

H. EICHNER, B. G. FRAGNER et al. (ed.): *Iranistik in Europa – gestern, heute und morgen* (Österr. Akademie der Wissenschaften, Phil.-hist. Klasse, Sitzungsberichte, 739. Band: Veröffentlichungen zur Iranistik Nr. 34). Wien: Verlag der ÖAW 2006.

Pferde in Asien: Geschichte, Handel und Kultur / Horses in Asia: History, Trade and Culture (edited together with Ralph KAUZ, Roderich PTAK, Angela SCHOTTENHAMMER. Veröffentlichungen zur Iranistik vol. 46). Wien: Verlag der ÖAW 2009.

Helmut SLABY: *Bindenschild und Sonnenlöwe. Die Geschichte der österreichisch-iranischen Beziehungen bis zur Gegenwart*. Zweite Auflage (edited by Bert G. FRAGNER. Veröffentlichungen zur Iranistik vol. 42). Wien: Verlag der ÖAW 2010.

Wine Culture in Iran and Beyond (edited together with Ralph KAUZ and Florian SCHWARZ. Veröffentlichungen zur Iranistik vol.75). Wien: Verlag der ÖAW 2014.

Book Reviews

Abbreviations:

ZDMG = Zeitschrift der Deutschen Morgenländischen Gesellschaft

WZKM = Wiener Zeitschrift für die Kunde des Morgenlandes

- (1) P. M. HOLT, Ann K. S. LAMBTON, Bernard LEWIS (edd.): *The Cambridge History of Islam*. Vol. I, *The Central Islamic Lands*, und Vol. II, *The Further Islamic Lands - Islamic Society and Civilization*, Cambridge 1970. In: *Der Islam* 49 (1972), pp. 127 f.
- (2) J. A. BOYLE (ed.), *The Cambridge History of Iran*. Vol. V, *The Saljuq and Mongol Periods*, Cambridge 1968. In: *Die Welt des Islams* 14 (1973), pp. 241 f.
- (3) John Masson SMITH: *The History of the Sarbadar Dynasty 1336-1381 A.D. and its Sources*, The Hague 1970. In: *ZDMG* 124 (1974), pp. 177-179.

- (4) Robert W. OLSON: The Siege of Mosul and Ottoman-Persian Relations 1718-1743 (Indiana University Publications, Uralic and Altaic Series 124), Bloomington 1975. In: *Die Welt des Islams* 18 (1977-78), pp. 236-238.
- (5) Heinz GAUBE: Die südpersische Provinz Arran/Kuh-Giluyeh von der arabischen Eroberung bis zur Safawidenzeit. Analyse und Auswertung literarischer und archäologischer Quellen zur historischen Topographie, Wien 1973. In: *Orientalistische Literaturzeitung* 74 (1979) Nr. 5, pp. 485-488.
- (6) H. A. R. GIBB (ed.): The Travels of Ibn Battuta A.D. 1325-1354, Vol.III. Translated with revisions and notes, from the Arabic text edited by C. DEFREMERY and B. R. SANGUINETTI, London 1971. In: *Orientalistische Literaturzeitung* 74 (1979) Nr. 6, pp. 574 f.
- (7) Kamran EKBAL: Der Briefwechsel `Abbas Mirzas mit dem britischen Gesandten MacDonald Kinneir im Zeichen des zweiten russisch-persischen Krieges (1825-1828). Ein Beitrag zur Geschichte der persisch-englischen Beziehungen in der frühen Kadscharenzeit (Islamkundliche Untersuchungen 43). In: *Der Islam* 56 (1979), pp. 348 f.
- (8) Ludwig FEKETE: Einführung in die persische Paläographie. 101 persische Dokumente. Aus dem Nachlaß des Verfassers herausgegeben von G. HAZAI, Budapest 1977. In: *WZKM* 71 (1979), pp. 242-246.
- (9) Mehmet Sefik KEÇİK: Briefe und Urkunden aus der Kanzlei Uzun Hasans. Ein Beitrag zur Geschichte Ost-Anatoliens im 15. Jahrhundert (Islamkundliche Untersuchungen 29), Freiburg 1976. In: *WZKM* 71 (1979), pp. 246-248.
- (10) Robert A. MCDANIEL: The Shuster Mission and The Persian Constitutional Revolution, Minneapolis 1974. In: *Orientalistische Literaturzeitung* 76 (1981) Nr. 3, pp. 277-279.
- (11) Harald LÖSCHNER: Die dogmatischen Grundlagen des schiitischen Rechts. Eine Untersuchung zur modernen imamitischen Rechtsquellenlehre (Erlanger Juristische Abhandlungen 9), Köln 1971. In: *WZKM* 73 (1981), pp. 207-209.
- (12) Rosemarie QUIRING-ZOCHE: Isfahan im 15. und 16. Jahrhundert. Ein Beitrag zur persischen Stadtgeschichte (Islamkundliche Untersuchungen 54), Freiburg 1980. In: *WZKM* 73 (1981), pp. 209-212.
- (13) Yann RICHARD: Le Shi'isme en Iran. Imam et revolution, Paris 1980. In: *Bibliotheca Orientalis* 39 (1982), pp. 774 f.
- (14) Shahrough AKHAVI: Religion and Politics in Contemporary Iran, Albany 1980. In: *Bibliotheca Orientalis* 39 (1982), pp. 775-778.
- (15) Eckart EHLERS: Iran. Grundzüge einer Geographischen Landeskunde (Wissenschaftliche Länderkunden 18), Darmstadt 1980. In: *WZKM* 75 (1983), pp. 243-248.
- (16) Angelo Michele PIEMONTESE: I manoscritti persiani dell' Accademia Nazionale dei Lincei - fondi Caetano e Corsini. Catalogo, Rom 1984. In: *WZKM* 75 (1983), pp. 248 f.
- (17) Richard GRAMLICH: Die schiitischen Derwischorden Persiens. Zweiter Teil: Glaube und Lehre, Wiesbaden 1976. In: *WZKM* 75 (1983), pp. 249-251.

- (18) Renate SCHIMKOREIT: Regesten safawidischer Herrscherurkunden. Erlasse und Staatsschreiben der frühen Neuzeit Irans (Islamkundliche Untersuchungen 68), Berlin 1982. In: *WZKM* 75 (1983), pp. 251-253.
- (19) Annette DESTREE: Les fonctionnaires belges au service de la Perse 1898-1915, Leiden 1976. In: *WZKM* 75 (1983), pp. 253-255.
- (20) Georg STÖBER: Die Afshar. Nomadismus im Raum von Kerman/ Zentraliran (Marburger geographische Schriften 76), Marburg 1978. In: *Der Islam* 60 (1983), pp. 351-353.
- (21) RIAZUL ISLAM: A Calendar of Documents on Indo-Persian Relations 1500-1750. Vol. I, Teheran-Karachi 1979. In: *Der Islam* 60 (1983), pp. 353-356.
- (22) Werner ZÜRRER: Persien zwischen England und Rußland 1918-1925. Großmächteinflüsse und nationaler Wiederaufstieg am Beispiel des Iran, Bern-Frankfurt-Las Vegas 1978. In: *Die Welt des Islams* 22 (1982), pp. 174-176.
- (23) Heinz GAUBE: Iranian Cities, New York 1979. In: *Orientalistische Literaturzeitung* 79 (1984) Nr. 2, pp. 172 f.
- (24) George A. BOURNOUTIAN: Eastern Armenia in the Last Decades of Persian Rule, 1807-1828. A Political and Socioeconomic Study of the Khanate of Erevan on the Eve of the Russian Conquest, Malibu 1982. In: *Die Welt des Islams* 26 (1986), pp. 179-182.
- (25) Nikki R. KEDDIE: Roots of Revolution: An Interpretive History of Modern Iran - with a section by Yann RICHARD, New Haven-London 1981. In: *Die Welt des Islams* 26 (1986), pp. 211-213.
- (26) Gene R. GARTHWAITHE: Khans and Shahs. A documentary analysis of the Bakhtiyari in Iran, Cambridge 1983. In: *Der Islam* 64 (1987), pp. 161-163.
- (27) RIAZUL ISLAM: A Calendar of Documents on Indo-Persian Relations (1500-1750) - Volume II, Teheran-Karachi 1982. In: *Der Islam* 64 (1987), pp. 163-164.
- (28) Nikki R. KEDDIE: Religion and Politics in Iran. Shi`ism from Quietism to Revolution, New Haven-London 1983. In: *Der Islam* 64 (1987), pp. 164-166.
- (29) Tadeusz SWIETOCHOWSKI: Russian Azerbaijan, 1905-1920. The Shaping of National Identity in a Muslim Community, Cambridge 1985. In: *Die Welt des Islams* 27 (1987), pp. 177-179.
- (30) Miron REZUN: The Soviet Union and Iran. Soviet Policy in Iran from the Beginning of the Pahlavi Dynasty until the Soviet Invasion in 1941, Genf 1981. In: *Der Islam* 65/1 (1988), pp. 170 f.
- (31) Roger SAVORY: Iran under the Safavids, Cambridge-London-New York 1980. In: *Orientalistische Literaturzeitung* 83/5 (1988), pp. 600-602.
- (32) Birgitt HOFFMANN: Persische Geschichte 1694-1835 - erlebt, erinnert und erfunden. Das Rustam at-tawarih in deutscher Bearbeitung. Teil 1 und 2 (Islamwissenschaftliche Quellen und Texte aus deutschen Bibliotheken, Bd. 4), Berlin 1986. In: *Der Islam* 65 (1988), pp. 360-364.
- (33) Fritz MEIER: Abu Sa`id-i Abi l-hayr 357-440/967-1049. Wirklichkeit und Legende (Acta Iranica Bd. 11 - troisième série: textes et mémoires Bd. 4), Leiden 1976. In: *WZKM* 78 (1988), pp. 294-5.

- (34) Mehdi KEYVANI: Artisans and Guild Life in the Later Safavid Period: Contributions to the Social-Economic History of Persia (Islamkundliche Untersuchungen Bd. 65), Berlin 1982. In: *WZKM* 78 (1988), pp. 295-297.
- (35) Klaus SCHIPPMANN: Grundzüge der parthischen Geschichte (Grundzüge Bd. 39), Darmstadt 1980. In: *WZKM* 78 (1988), pp. 297-299.
- (36) Monika GRONKE: Arabische und persische Privaturkunden des 12. und 13. Jahrhunderts aus Ardabil (Aserbeidschan), (Islamkundliche Untersuchungen Bd. 72), Berlin 1982. In: *WZKM* 78 (1988), pp. 292-294.
- (37) Alessandro BAUSANI und Biancamaria SCIARCIA-AMORETTI (edd.): Il mondo islamico tra interazione e acculturazione I, Rom 1981. In: *WZKM* 78 (1988), pp. 339-340.
- (38) Marcel A. BOISARD: Der Humanismus des Islam, Kaltbrunn (Schweiz) 1982. In: *WZKM* 78 (1988), pp. 340-341.
- (39) collective review:
Alexandre A. BENNIGSEN und S. Enders WIMBUSH: Muslim National Communism in the Soviet Union. A Revolutionary Strategy for the Colonial World, Chicago & London 1979;
Alexandre BENNIGSEN und S. Enders WIMBUSH: Muslims of the Soviet Empire. A Guide, London 1985;
Alexandre BENNIGSEN und S. Enders WIMBUSH: Mystics and Commissars. Sufism in the Soviet Union, London 1985;
Alexandre BENNIGSEN und Chantal LEMERCIER-QUELQUEJAY: Le soufi et le commissaire. Les confréries musulmanes en URSS, Paris 1986; in: *ORIENT* 29 (1988) Nr. 3, pp. 480-484.
- (40) N. RASTEGAR und W. SLAJE: Uto von Melzer (1881-1961). Werk und Nachlaß eines österreichischen Iranisten (Österreichische Akademie der Wissenschaften, phil.-hist. Klasse, Sitzungsberichte, 477. Veröffentlichungen der Iranischen Kommission, hg von Manfred MAYRHOFER), Wien 1987. In: *Orientalistische Literaturzeitung* 86 (1991) 4, pp. 427-429.
- (41) Hélène CARRÈRE D'ENCAUSSE: Islam and the Russian Empire. Reform and Revolution in Central Asia. Preface by Maxime RODINSON, translated by Quintin HOARE. Berkeley, Los Angeles, London 1988. In: *Jahrbücher für Geschichte Osteuropas* 40 (1992) Heft 3, pp. 405-407.
- (42) Seyfeddin NAJMABADI: Die persischen Handschriften der Universitätsbibliothek Heidelberg (Heidelberger Bibliotheksschriften 46), Heidelberg 1990. In: *Die Welt des Orients* 24 (1993), pp. 194-195.
- (43) [Ehsan YARSHATER] Iranica Varia - Papers in Honor of Professor Ehsan Yarshater (Acta Iranica - Encyclopédie permanente des études iraniennes publié par le centre international d'études indo-iranien 30: troisième série - textes et mémoires, volume XVI). Leiden 1990. In: *ZDMG* 143 (1993), pp. 414-415.
- (44) Peter HEINE: Kulinarische Studien. Untersuchungen zur Kochkunst im arabisch-islamischen Mittelalter. Mit Rezepten. Wiesbaden 1988. In: *Die Welt des Islams* 33 (1993), pp. 298-300.
- (45) Jo-Ann GROSS (ed.): Muslims in Central Asia: Expressions of Identity and Change, Durham & London 1992. In: *Iranian Studies* 28/1-2 (1995), pp. 96-99.

- (46) Seyfeddin NAJMABADI: Moḥtaṣar-e Mofīd des Moḥammad Mofīd Mostoufī. I: Edition und Einleitung, II: Kommentar und Indizes (Beihefte zum Tübinger Atlas des Vorderen Orients, Reihe B, 97/1,2), Wiesbaden 1989, 1991. In: *Die Welt des Orients* 27 (1996), pp. 250-251.
- (47) Peter AVERY, Gavin HAMBLY & Charles MELVILLE (edd.): The Cambridge History of Iran, vol. VII: From Nadir Shah to the Islamic Republic, Cambridge 1991. In: *Die Welt des Islams* 37 (1997), pp. 112-117.
- (48) Robert L. CANFIELD (ed.): Turko-Persia in Historical Perspective, Cambridge 1991. In: *Social Anthropology. The Journal of the European Association of Social Anthropologists* 1997 (3/October), pp. 327-329.
- (49) Tilman NAGEL: Timur der Eroberer und die islamische Welt des späten Mittelalters, München 1993. In: *WZKM* 88 (1998), pp. 418-427.
- (50) Jean CALMARD (ed): Études safavides (Bibliothèque iranienne 39), Paris & Teheran 1993. In: *Iranian Studies* 31/1 (1998), pp. 107-110.
- (51) Éva Á. CSATÓ, Lars JOHANSON, András RÓNA-TAS, and Bo UTAS (eds.) Turks and Iranians. Interactions in language and history (Turcologica 105.) Wiesbaden: Harrassowitz Verlag. 2016. In: *Turkic Languages* 21/2 (2017).
- (52) Anja PISTOR-HATAM: Geschichtsschreibung und Sinngeschichte in Iran: Historische Erzählungen von mongolischer Eroberung und Herrschaft, 1933-2011. Leiden/Boston: Brill, 2014 (Iran Studies 10). In: *Wiener Zeitschrift für die Kunde des Morgenlandes* Jg. 108 (2018), pp. 313-320.